
Vraag Antwoord Beantwoorder

Is kleinschalig niet tot en met 500 woningen?

Dat is afhankelijk aan wie je het vraagt. Meestal wordt het gedefinieerd aan de hand van wat een 
'regulier' commercieel warmtebedrijf als ondergrens hanteert. Dat heeft dus veel te maken met de 
business case bij een specifieke organisatievorm. Marten Witkamp

Zijn er al voorbeelden van een positieve business case 
voor miniwarmtenetten ? Voor aquathermie heb ik nog 
geen voorbeelden gehoord / gelezen.

Wij zien dat het wel loont om te investeren in gedeelde bodemlussen. De TCO (total cost of ownership) 
is postief in de tijd. Saskia Bossink
Het ligt er ook aan t.o.v. welke andere techniek of prijsniveau de businesscase positief moet zijn. Robert Jan

Bodem-lus: op particulier terrein of gemeentelijk terrein?
Beide is mogelijk. Op prive terrein vraag je prive toestemming (opstal). In gemeentelijk terrein kun je ook 
toestemming vragen aan de gemeente (precario). Saskia Bossink

Het delen van een bodemlus: heb je in bestaande bouw 
bij grondgebonden woningen niet sowieso al één 
bodemlus nodig? Is dit onderzocht? Als dat zo is, wat is 
dan nog het voordeel om het collectief te doen?

Vaak is bijv. één diepere bodemlus goedkoper dan twee minder diepe. Ook kun je meerdere 
vraagprofielen combineren, waardoor je de benutting van de bodem kunt delen. Robert Jan
NB: er lopen nu ook innovatieprojecten die nog diepere bodemlussen onderzoeken, dieper dan 500 
meter. Robert Jan
Heel interessante ontwikkeling! Ik heb begrepen dat deze diepe bodemlussen niet zondermeer door alle 
'bronboorders' gerealiseerd kunnen worden. Punt blijft wel dat je per woning al gauw 100..150 meter 
nodig hebt. Dus veelal niet meer dan ca 3..4 woningen per lus van 500 meter.

Met bodemlussen koel je de grond uit, wordt dit op de 
termijn niet een probleem omdat er te weinig warmte te 
onttrekken is?

Een bodemlus wordt zo ontworpen dat de warmte bron niet wordt uitgeput. Dit wordt berekend met 
simulaties in de tijd (zowel door het jaar heen als over meerdere jaren) . Er is reeds meer dan 10 jaar 
ervaring met dit soort bodemlussen. Note:  In de zomer kun je de bodemlus regenerenen  (opwarmen) 
door de woning te koelen en de warmte weer op te slaan. Saskia Bossink
Dat heeft te maken met de dimensionering (diepte, aantal) van de bodemlus(sen). Meer bodemlussen 
combineren kan helpen bij het dempen van vraagprofielen van individuele verschillen. Maar ook de 
combinatie met andere gebruikers, zoals kantoren, supermarkt, e.d. Robert Jan
Regenereren in bestaande bouw gaat nooit uitkomen door de mismatch van de warmte- en koudevraag. 
Icm met andere gebruikers kan ik me voorstellen dat het in balans blijft. Hoe kan die bron met enkel 
woningen niet uitgeput raken dan? Ik mis mogelijk nog iets.
De bron wordt uitgelegd op de netto warmtevraag. Als de netto warmtevraag kleiner is omdat er ook 
koudevraag is, kunnen de bronnen ook kleiner worden uitgelegd. Liesbeth
Oke, het is me nog niet duidelijk hoe het kan dat de grond niet teveel kan uitgekoeld worden over de 
langere termijn.  De vraag bij mij blijft: Hoe wordt de onttrokken warmte gecompenseerd als er een 
onbalans is in de koude en warmte? Alwin van der Ven
Het wordt vantevoren uitgerekend hoeveel de bodem afkoelt, gegeven de casus. Soms is dat zodanig 
langzaam dat de bodem weer voldoende wordt opgewarmd door dieperliggende warmte die naar 
boven straalt. Vaak is ook nog extra regeneratie nodig door in de zomer warmte naar beneden te 
pompen. Marten Witkamp

Hoe zit het met eigenaarschap van een warmtelus?
Dat kan op meerdere manieren georganiseerd worden. Bij licht mini-warmtenet is het logischer als de 
bewoners het zelf in eigendom hebben. Maar niet de enige optie. Marten Witkamp

Is het mogelijk om een kleinschalig warmtenet aan een 
grootschalig warmtenet aan te sluiten?

Dat is hoe bijvoorbeeld het warmtenet in Kopenhagen is ontstaan. Dus ja dat kan. Soms kan er ook 
worden gecascadeerd. Bijvoorbeeld een nieuwbouwwijk die op de retourleiding van een oude wijk met 
een hogere temperatuur is aangesloten. Robert Jan

EScom heeft onderzoek gedaan voor een mini-systeem  
voor een buurt in de gemeente Arnhem en naast de 
organisatorische uitdagingen bleek het aanzienlijk 
duurder te zijn dan individuele oplossingen. Dat is casusafhankelijk. Marten Witkamp
Organiseren van mini-warmtenetten: als al de 
bouwstenen uitgezocht moeten worden, gaat dit toch 
erg veel (ontwikkel)geld kosten? Is er ook nagedacht over 
één standaard die zonder veel aanloopkosten uitgerold 
kan worden in heel NL? Daar moeten we inderdaad naartoe (i.e. zoveel mogelijk standaardiseren)! Marten Witkamp
Wat is nu het grote voordeel van een miniwarmtenet bij 
3-10 woningen? Is het bij deze schaalgrootte niet 
simpeler economischer om dit individueel te 
organiseren? live beantwoord Marten Witkamp
Dit soort mini-warmtenetten zijn vaak ook gebaseerd op 
warmtepompen, qua netcongestie zal dit weinig 
uitmaken t.o.v. individuele warmtepompen. Zeker omdat 
netten vaak al verzwaard zullen moeten voor zon-PV en 
elektrisch laden van voertuigen. Is hier verder onderzoek 
naar gedaan?

Qua netaansluiting is het zeker wel van belang, collectief heb je een andere piek belasting dan 
individueel. Dus hoe groter, des te minder piek. Scheelt voor 10 woningen snel 15% in aansluiting

Het punt zit hier vooral in de hele koude weken. Dan zie je dat de individuele lucht/water WP in 
efficientie onderuit gaat. Een gezamenlijk bronnet kan nog steeds een hogere stabiele brontemperatuur 
voor de individuele WP leveren en daarmee een hoge COP op ook de koudste momenten. Robert Jan
En bij tapwater gelijktijdigheid Robert Jan.
Allemaal waar, mijn punt is meer dat wij (vanuit netbeheer) zien dat dit soort warmteoplossingen 
netcongestie niet voorkomen omdat de impact van zon-PV en in de toekomst laadpalen de bepalende 
factoren zullen zijn. Warmte is i.v.m. daarmee niet heel significant

Voor gestapelde bouw is minicollectief een prima 
oplossing, voor grondgebonden zien we best wat 
uitdagingen. Met name subsidies en wet en regelgeving 
zitten in de weg

Klopt dat gestapelde bouw vaak eenvoudiger is. Zeker als er een collectieve verwarming is en of een 
organisatievorm zoals een VvE. Ook voor grondgebonden woningen zijn oplossingen denkbaar, zie ons 
rapport Gerbert Hengelaar

Bodemwarmtepomp kan goedkoper koelen

Goede opmerking! Vanuit TKI UE zijn we recent een project gestart om parallel aan de uitkomst van de 
nieuwe klimaatscenario's van KNMI voor NL ook meer zicht te krijgen op de uitdagingen in bijvoorbeeld 
2050. Niet alleen de winters worden warmer, maar ook de zomers! Robert Jan

Ik hoor een technisch, economisch verhaal. Ik mis de 
bewoner, waarom wil je die wel of niet aansluiten? Op 
dit moment in GLD worden er initiatieven gestopt. 
Waarom, bewoners willen keuzevrijheid, transparantie 
en durven op dit moment niet volmondig ja te zeggen. 
Hoe kijk je daar tegen aan?

Het is belangrijk dat bewoners een eigen keuze hebben. Bij een bodemenergie systeem kunnen mensen 
op lokaal niveau kiezen. Saskia Bossink
Eens, de mini-schaal kan duidelijke voordelen hebben in de zin dat het goed aansluit bij bewoners 
initiatieven, snel draagvlak ontstaat en projecten sneller kunnen worden ontwikkeld Gerbert Hengelaar

Bodemwarmte voorkomt dat bij koelen de wijk 
opgewarmd wordt, wat nadelig is voor biodiversiteit. Goede opmerking! Vooral binnenstedelijk versterkt dit het zgn. hitte-eiland effect. Robert Jan
Hoe staan gemeenten erin om in gemeentegrond 
boringen te doen in plaats van tuinen op oprijlanen van 
huizen. Dit is bijvoorbeeld mogelijk voor huizen rond een 
peintje of naast een parkje. Er zijn zeker voorbeelden waar gemeentes dit toestaan Gerbert Hengelaar

Er zijn al een aantal gemeentes die toestemming om in gemeente grond een bodemlus te boren van 20 
cm in diameter en 150 - 300 mtr diep. Saskia Bossink



Sterker nog, er zijn gemeentes die het project extra toejuichen als het vanuit burgers geinitieerd wordt!
Interessant. Uiteindelijk een gehele wijk van het gas 
afhalen. Als de voorlopers eenmaal om zijn dan is er voor 
de achterblijvers geen alternatief meer behalve 
individueel. Bij veel miniwarmtenetten is een groter 
warmtenet dan op termijn geen optie meer. Maar er zijn 
dan nog wel achterblijvers ...

Klopt, zeker belangrijk om te kijken of er een grootschalig net is gepland. Overigens kan je ook mini-
warmtenetten gaan koppelen tot een groter geheel. Gerbert Hengelaar
In een wijk worden interferrentie studies gedaan om er voor te zorgen dat iedereen voldoende toegang 
heeft tot de bodemwarmte. Saskia Bossink
Deze zgn. bronnetten zouden moeten kunnen concurreren met individuele oplossingen. Maar toch 
voldoende vrijheid bieden om 'zelf' de woning aan te sluiten. Er geldt alleen een aansluitprijs, vastrecht 
of combi om de investering en eventueel onderhoud te bekostigen. Het energieverbruik (elektriciteit) 
van de opwaardering is voor de bewoner zelf. Robert Jan

Wij werken op dit moment met lucht-water 
warmtepompen met een COP van 5,5. En wat is de SPF? Want de COP is een momentopname die op jaarbasis niet heel veel zegt :-) Marten Witkamp

SPF zit nog iets hoger
de Gemiddelde COP van bodem warmtepomp ligt hoger. Belangrijker is dat de COP van Lucht water 
warmte pomp in de winter sterker daalt en dan veel meer electriciteit vraagt. Saskia Bossink
Hoe kan het zo hoog zijn? Is het een innovatief systeem. Hoor graag meer! Marten Witkamp
Delta t over de condensor 3 graden/delta T over de verdamper 3 graden.
waarschijnlijk bij een ontwerptemperatuur van 10 graden celcius. De COP bij -10 is interessanter om te 
weten Tanju Ozel
'-7 / +55  COP 2,71
SCOP 55 graden ca 4,5
SCOP 35 graden Ca  5,6
SCOP corrigeert voor seizoenen…zegt al iets meer. SPF neemt afgifte mee…is het beste getal om naar te 
kijken als je het mij vraagt.
Voor de netbeheerder en de nationale energievoorziening zal het vooral een voordeel zijn dat de 
SCOP/SPF op de koudste dagen overeind blijft, zowel qua gevraagd vermogen als energievolume. Robert Jan

Hoe zit het met het afkoelen van de bodem in Rijswijk? 
Dit heeft te maken met de dimensionering en eventuele bronnen (utiliteit, supermarkt, koelen 
woningen in de zomer) de de balans kunnen helpen. Robert Jan

Is de microbooster van woningeigenaren zelf ? Is van de exploitant
Mircrobooster is op elektra veronderstel ik, zijn er ook 
voorbeelden van zonthermische oplossingen voor je 
warm tapwater?

Leeuwedeel komt vanuit de bodembron. Een klein beetje komt uit de eigen elektra aansluiting van de 
bewoner.
Er wordt in Haarlem gewerkt aan een concept op basis van "De Zonnet" concept. Hierbij regeneert de 
warmte uit PVT op de individuele daken een WKO. Direct voor tapwater kan ook, maar qua 
dimensionering lukt dat meestal niet meer dan 8 mnd van het jaar. Robert Jan

Is er al meer ervaring met gemengd bezit in renovatie?
Technisch gezien is het mogelijk om bodem energie ook in renovatie toe te passen. Uitdagingen liggen 
met name in de organisatorische sfeer. Saskia Bossink

Is de warmtepomp in dit geval van cogas? betalen de 
bewoners alleen voor warmte ? Die wordt van de woningcorporatie. Robert Jan

Zijn hiervoor masterplannen wko nodig ?
Alle bodembronnen (open of gesloten) worden geregistreerd. De interactie tussen bronnen vraag idd 
om een masterplan bodemwarmte. Saskia Bossink

Hoe is het gegaan om op het openbaar domein te boren 
voor de energieopslag? Is het recht van opstal kosteloos? 
Hoe lang duurde de onderhandeling? Kan de gemeente 
weigeren?

Als je toestemming van de gemeente krijgt gaat het over precario recht. De gemeente kan weigeren. 
Onderhandelen duurt al snel een jaar. Saskia Bossink

Alle genoemde voorbeelden zijn met bodemwarmte 
(prima overigens), maar zijn er ook ervaringen met mini 
warmtenetten met aquathermie en zo ja wat zijn de voor- 
en nadelen? Nog niet veel praktijkervaring mee helaas. Over een jaar is dat hopelijk anders!
Als je niet 'de grond in mag' in de eigen buurt, kun je dan 
op enige afstand de bodeminstallatie maken? En zo ja op 
welke afstand is dat nog te doen? Past dat nog bij mini-
warmtenetten?

Dat is een pure business case vraag. De facto zijn de kosten voor een sleuf maken en alle bijkomende 
materiaal niet gering. Moeilijk om een getal te noemen. Check wkotool.nl om een check voor je eigen 
adres te doen
In onze wijk is WKO niet mogelijk. Wel op enkele honderden meters afstand. Uitdaging dus!

Kan een bodemlus in elke soort ondergrond worden 
aangelegd?

Een bodemlus mag en kan niet altijd maar vaak wel. We kijken hiervoor in de www.wkotool.nl en in het 
dinoloket. Het mag bijvoorbeeld niet in waterwin gebieden of kan niet in acheologische gebieden. Saskia Bossink

Ik hoor vooral kwalitatieve voor- en nadelen. Zijn er nu 
ook concrete exploitatieberekeningen gemaakt waaruit 
blijkt dat het mini-warmtenet in totaal in bestaande 
bouw gunstiger is dan alternatieven? Inclusief 
ontwikkelkosten?

Wij hebben dit voor Arnhem eens doorgerekend en is voor dit moment helaas niet haalbaar. Vanaf 50 
woningen + zijn minicollectieven inclusief CAPEX en OPEX haalbaar Albert Dorland - EScom
In Noord-Limburg onderzoeken wij dit op dit moment voor bestaande woningen en de individuele 
oplossingen blijken goedkoper dan de micronetten. Tussenresultaat 10 ipv 14 bodemwarmtepompen 
nodig voor 14 woningen. Rapport is in september klaar. Sonja Coolen - Horst aan de Maas

is er ook gekeken naar interferentie tussen al de 
individuele of/en kleine systemen? Dat is een verplichting anders mag je een bodemenergie systeem niet aanleggen. Saskia Bossink
Komt een Open Bodem Energie Systeem (WKO) als bron 
ook in beeld (ipv gesloten systeem)? De investering is 
zwaarder en dus zal het aantal deelnemende woningen 
groter moeten worden. Dat is inderdaad de verwachting. Marten Witkamp
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